Declinatio quarta-  Τέταρτη Κλίση
Κατά την τέταρτη κλίση κλίνονται ονόματα αρσενικού και θηλυκού γένους (-us, us)  και ουδετέρου γένους (-u, - us).  Ειδικότερα για το γένος των ουσιαστικών της τέταρτης κλίσης: όσα λήγουν σε – us, -us είναι αρσενικού γένους εκτός από τα domus, manus, porticus, tribus που είναι θηλυκά. Όσα λήγουν σε –u, -us (genu, genus, cornu, cornus) είναι ουδετέρου γένους. 
Καταλήξεις ονομάτων - Αρσενικά και θηλυκά 
	Ενικός Αριθμός
	Πληθυντικός Αριθμός

	Ονομαστική
	-us
	fructus
	Ονομαστική
	-us
	fructus

	Γενική
	-us
	fructus
	Γενική
	-uum
	fructuum

	Δοτική
	-ui
	fructui
	Δοτική
	-ibus
	fructibus

	Αιτιατική
	-um
	fructum
	Αιτιατική
	-us
	fructus

	Κλητική
	-us
	fructus
	Κλητική
	-us
	fructus

	Αφαιρετική
	-u
	fructu
	Αφαιρετική
	-ibus
	fructibus



Παρατηρήσεις 
1.Τα ονόματα casus (casus), equitatus (equitatus), exercitus (exercitus), magistratus (magistratus), metus (metus), fructus (fructus), senatus (senatus), usus (usus) σχηματίζουν τη δοτική ενικού ως – ui και –u:  
Δοτική ενικού: casui & casu, equtatui & equitatu, exercitui & exercitu, fructui & fructu, magistratui & magistrate, metui & metu, usui & usu, senatui & senatu
2. Tο όνομα senatus (senatus) σχηματίζει μόνον ενικό αριθμό: 
	Ενικός Αριθμός 

	Ονομαστική
	senatus

	Γενική
	senatus

	Δοτική
	senatui & senatu

	Αιτιατική
	senatum

	Κλητική
	senatus

	Αφαιρετική
	senatu



3. Κλίση του ονόματος «ficus» 
Το όνομα «ficus» κλίνεται κατά τη β΄κλίση αλλά σχηματίζει τύπους με τις ακόλουθες καταλήξεις της   δ΄ κλίσης: 
	Ενικός Αριθμός 
	Πληθυντικός Αριθμός 

	Ονομαστική
	……….
	Ονομαστική
	ficus

	Γενική
	ficus
	Γενική
	ficuum

	Δοτική
	……….
	Δοτική
	………

	Αιτιατική
	………..
	Αιτιατική
	ficus

	Κλητική
	………..
	Κλητική
	………

	Αφαιρετική
	ficu
	Αφαιρετική
	ficubus



2. Σχετικά με την κλίση του ονόματος «domus» 
	Ενικός Αριθμός 
	Πληθυντικός Αριθμός

	Ονομαστική
	domus
	Ονομαστική
	domus

	Γενική
	domus
	Γενική
	domorum & domuum

	Δοτική
	domui (& domo)
	Δοτική
	domibus

	Αιτιατική
	domum
	Αιτιατική
	domos

	Κλητική
	domus
	Κλητική
	domus

	Αφαιρετική
	Domo (&domu)
	Αφαιρετική
	domibus



O τύπος γενικής ενικού  domi είναι τοπική πτώση, δηλαδή δηλώνει στάση σε τόπο (π.χ. Domi me teneo= παραμένω στο σπίτι) 
Η αιτιατική ενικού domum μπορεί να λειτουργήσει και ως επιρρηματικός προσδιορισμός κίνησης σε τόπο (π.χ. Milites domum revertuntur= Οι στρατιώτες επιστρέφουν στην πατρίδα). 
Η αφαιρετική ενικού domo μπορεί να λειτουργήσει και ως επιρρηματικός προσδιορισμός απομάκρυνσης/ από τόπου κίνησης (π.χ. Filius domo abiit= ο γιος βγαίνει από το σπίτι).
Κανόνας κλίσης ονόματος «domus»  (με ρίμα)
Tolle me, mi, mis                  Να εξαιρείς τις καταλήξεις me, mi, mis
Si declinare domus vis           Αν θέλεις να κλίνεις το domus 
Kαταλήξεις ουδετέρων της δ΄ κλίσης 
(Στην ύλη του σχολικού εγχειριδιού δεν υπάρχουν ουδέτερα της δ΄κλίσης)
Παράδειγμα κλίσης ουδετέρων δ΄κλίσης 
	Ενικός Αριθμός 
	Πληθυντικός Αριθμός

	Oνομαστική
	-u    cornu
	Ονομαστική
	-ua     cornua

	Γενική
	-us   cornus
	Γενική
	-uum  cornuum

	Δοτική
	-u     cornu
	Δοτική
	-ibus   cornibus

	Αιτιατική
	-u    cornu
	Αιτιατική
	-ua      cornua

	Κλητική
	-u    cornu
	Κλητική
	-ua      cornua

	Αφαιρετική
	-u    cornu
	Αφαιρετική
	-ibus    cornibus
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